
 معافیت تحریمی ۱۲۰ روزه آمریکا
 برای ایران

یک مقام آمریکایی مدعی شده است که وزیر امور خارجه 
این کشور مجوزی ۱۲۰ روزه برای پرداخت بهای برق عراق 
به ایران صادر کرده است. یک مقام آمریکایی که خواسته 
نامش فاش نشود به خبرگزاری رویترز گفت: آنتونی 
بلینکین، وزیر خارجه آمریکا معافیت جدیدی برای ۱۲۰ روز 
امضا کرده که به عراق اجازه می دهد بهای برق خریداری شده 
از ایران را بپردازد. مطابق این گزارش، به عراق اجازه داده 
شده هزینه برق را از طریق یک بانک غیرعراقی با ایران 
تسویه کند. رویترز نوشته این نخستین بار است که اجازه 
داده می شود چنین پول هایی وارد حساب هایی در بانک های 
غیرعراقی شود. مقام آمریکایی گفته بانک های غیرعراقی 
هنوز برای آزادسازی وجوه ایران به اجازه آمریکا نیاز خواهند 
داشت و انجام این کار تنها برای مقاصد انسان دوستانه 
امکان پذیر خواهد بود. مقام آمریکایی که اشاره ای به نام او 
نشده مدعی شده ایالات متحده امیدوار است این معافیت 
فشارهای ایران بر روی عراق برای دسترسی به پول را کاهش 
دهد. پیش از این، این پول ها فقط می توانست به حساب های 

محدودی در عراق واریز شود.

     نفت توقیف شده خریدار ندارد
روزنامه آمریکایی وال  استریت ژورنال به نقل از مقام های 
مطلع از این رویداد نوشت: دادستان های آمریکایی چند ماه 
پیش با متهم کردن مالک یونانی نفتکش»سوئز راجان«  به 
نقض قوانین تحریم های آمریکا علیه ایران آن را مصادره و 
به سمت ساحل شهر »گالوستون« در ایالت تگزاس هدایت 
کردند. گارد ساحلی آمریکا مجوز تخلیه بار این نفتکش را 
صادر کرده اما شرکت هایی که چنین انتقال هایی را انجام 
می دهند از بیم اقدام تلافی جویانه ایران تمایلی به انجام 
کارهای مربوط به این نفت توقیف شده را ندارند. مدیرعامل 
یک شرکت انرژی مستقر در هیوستون به وال استریت ژورنال 
گفت: »شرکت هایی که به هر طریفی در خلیج فارس حضور 
دارند به معنای واقعی کلمه، می ترسند چنین کاری انجام 
دهند.« او افزود: نگرانی این شرکت ها این است که هدف 
اقدامات تلافی جویانه ایرانی ها واقع شوند. این منبع در 
گفت وگو با روزنامه آمریکایی تصریح کرد که چندین شرکت  
که با آنها برای تخلیه نفت این نفتکش تماس گرفته شده، 
این درخواست را رد کرده اند. مدیر عامل شرکتی دیگر که 
در خلیج مکزیک فعالیت می کند نیز به نگرانی های مشابهی 
اشاره کرد و گفت: »مشخص نیست کسی بخواهد به آن 
)نفت( دست بزند.« وال استریت ژورنال نوشته این معضل 
نشان دهنده دشواری هایی است که دولت آمریکا در اجرای 
تحریم ها علیه ایران با آن روبه رو است. تحلیلگران و مقام های 
سابق آمریکایی گفته اند ایران از این تاکتیک ها برای منصرف 
کردن غرب از مانع تراشی در صادرات نفت خود استفاده 
می کند. یک مقام سابق آمریکایی بیان کرد: »ماجرای این 
کشتی نشان دهنده مسائلی است که در سطحی بزرگ تر 
نحوه تقابل ما با ایران را به صحنه نمایش در می آورد.« منابع 
مطلع می گویند نفتکش سوئز راجان بعد از گزارش های یک 
شرکت خصوصی ضد ایرانی در آمریکا به نام »اتحاد علیه ایران 
هسته ای«  )UANI( زیر ذره بین دولت آمریکا قرار گرفت. 
مطابق این ادعا، گروه »اتحاد علیه ایران« هسته ای با استناد 
به تصاویر ماهواره ای و داده های مربوط به رصد تردد کشتی ها 
سوئز راجان را به حمل نفت تحریم شده ایران متهم کرده بود. 
»مارک والاس«، مدیر عامل UANI گفت: »اگر شرکت های 
کشتی رانی و صنایع مرتبط در فضای هراس از انتقام ایران 
زندگی کنند آمریکا قادر به اجرای تحریم های مربوط به 
قاچاق نفت نخواهد بود.« طبق گزارش وال استریت ژورنال، 
دولت آمریکا بعد از گزارش های UANI اقدام به اعلام جرم 
علیه مالک یونانی نفتکش مذکور کرده است. منابع مطلع 
در گفت وگو با وال استریت ژورنال تصریح کرده اند با آنکه 
دادستان ها نمی توانند تا قبل از تخلیه نفت از سوئز راجان 
آن را توقیف کنند اما مالک این نفتکش با توافقات حاصل 
شده آن را به سمت یک مرکز تصیفه محصولات نفتی در 
تگزاس هدایت کرده است. وزارت دادگستری آمریکا در 
واکنش به گزارش وال استریت ژورنال اعلام جرم علیه مالک 
یونانی نفتکش را تأیید نکرد و در ضمن از ارائه توضیح درباره 
مطول شدن روند تخلیه بار از آن هم توضیحاتی ارائه نکرد. 
وزارت خارجه آمریکا هم ضمن خودداری از اعلام نظر درباره 
سوئز راجان گفت که دولت آمریکا در حال اجرای تحریم ها 
علیه ایران است. دولت آمریکا بعد از خروج از توافق هسته ای 
برجام در سال ۱۳۹۷ تمامی تحریم های متوقف شده ذیل 
این توافق را علیه ایران به اجرا درآورده است. آمریکا کشورها 
و شرکت های ثالث را نیز ملزم به اجرای تحریم های سرزمینی 
خود علیه ایران کرده است. جمهوری اسلامی ایران ضمن 
تأکید بر غیرقانونی بودن تحریم های ایالات متحده آمریکا 
اعلام کرده از تمامی امکانات خود برای مقابله با این تدابیر 

ظالمانه و غیرانسانی استفاده خواهد کرد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: سال ها و 
شاید بتوان گفت دهه هاست که جامعه ایرانی با 
مساله حجاب و نوع رویکرد و مواجهه حاکمیت 
با این مساله مواجه است و روزگار می گذراند، 
اما طی این مدت هنوز قانون مدونی که با ابعاد 
مختلف این مساله و تاثیرات آن بر جامعه بتواند 
بحث نحوه پوشش و مساله عفاف و حجاب را 
یکبار برای همیشه حل و فصل کند تاکنون 
وجود نداشته است. هر چند که اگر هم قانون 
یا دستور العملی در این خصوص وجود داشته 
چندان بعد عملیاتی و اجرایی نگرفته  است. البته 
پر واضح است که حجاب به لحاظ شرعی امری 
واجب و از دستورات صریح دینی است و در بعد 
عرفی نیز به نوعی قانونی نانوشته در جامعه است 
از سوی حاکمیت اجرا می شود که البته چندی 
است به لحاظ قانونی نیز در مجلس در حال 
پردازش است تا قانون عفاف و حجاب نیز رسما 
اعلام و ابلاغ شود. از همین رو است که مساله 
حجاب یکی از مهم ترین مسائلی است که به 
جهت تاثیرات مستقیم و موثری که در حوزه های 
مختلف از خود برجای می گذارد حاکمیت و 
جامعه را مبتلابه خود کرده است. هر چند که 
در این میان نگاه  برخی با حاکمیت همخوانی 
چندانی ندارد. البته بخش  بزرگی از جامعه نیز 
بالعکس کاملا بر موازین رسمی حجاب واقف و 
پذیرای آن هستند. اما شرایط امروز جامعه برای 
اینکه مفهوم حجاب و عفاف در جامعه فراگیر و 
در بین اقشاری به هر دلیل بدان معتقد نیستند 
باورپذیر گردد نیز نیازمند رویکرد فرهنگی و 
اقناعی است. رویکردی که به رغم تاکیدات بسیار 
بر آن چندان قدمی در این مسیر برداشته نشده 
است. چیزی حدود ۳۲ دستگاه فرهنگی مستقیم 

و غیرمستقیم در این حوزه مسئولیت دارند و برای 
آن ردیف بودجه دریافت می کنند، اما مشخص 
نیست که چرا همیشه زمانی که بحث مقابله با 
بی حجابی و بد پوشی می شود دقیقا سی و دومین 
دستگاه یعنی نیروی انتظامی وارد عمل می شود. 
صحبت اینجاست مشخصا دستگاه های فرهنگی 
دیگر از سازمان تبلیغات اسلامی، ستاد احیای 
امر به معروف، مرکز مدیریت حوزه علمیه قم، 
سازمان اوقاف و امور خیریه، سازمان حج و زیارت، 
کمیته امداد امام خمینی، بنیاد شهید و سازمان 
صداوسیما گرفته تا وزارت علوم، دانشگاه ها، 
وزارت آموزش و پرورش، وزارت بهداشت و وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی چه کارکرد موثری برای 
اقناع و فرهنگسازی در جامعه در جهت احیای 
فرهنگ حجاب در جامعه داشته  اند؟ اتفاقا مطالبه 
اصلی نیز همین است که دستگاه های فرهنگی 
مسئول به نحوی کار کنند تا کار به جایی نرسد 

که نیروی انتظامی به میان بیاید. 

    موضع متفاوت آقای وزیر 
نوع مواجهه بخشی از مردم با موضوع پوشش 
و حجاب بعضا موجب بروز ناهنجاری هایی 
در جامعه شده که اساسا مساله حجاب را 
تحت الشعاع قرارداده و همین امر نیز باعث 
شده تا مسئولان امر نیز به فکر تقابل با این نوع 
ناهنجاری ها باشند و نیروی انتظامی به عنوان 
بازوی اجرایی و عملیاتی برای این کار به 
خیابان ها بیاید. گرچه پیش از این نیز بسیاری 
از کارشناسان و چهره های سیاسی و اجتماعی 
نسبت به عدم کارآیی پروژه هایی مانند گشت 
ارشاد خبر داده بودند. اما گویی بازهم بعد از 
گذشت قریب به ۷ ماه از تحولات نیمه دوم 

سال گذشته بازهم گشت ارشاد با ساز و کار 
دیگری بازگشته است. چه اینکه چندی پیش 
مسعود پزشکیان، نماینده تبریز در مجلس درباره 
بازگشت دوباره ون های گشت ارشاد در خیابان ها 
گفت: »در جامعه یک عده ای اصرار دارند که 
دیگران آنگونه شوند که آن ها می خواهند در 
مقابل عده دیگری هم نمی خواهند مطابق سلیقه 
و عقاید آن ها رفتار کنند. حال اگر روی موضوع 
گشت ارشاد اصرار بیشتری شود، اختلاف بین 
این دو گروه افزایش پیدا خواهد کرد.« با این حال 
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
در خصوص علل بروز بدحجابی نظر دیگری 
دارد. سیدعزت ا... ضرغامی؛ می گوید: »معتقدیم 
یکی از مسائل در مورد حجاب، نبودن پوشاک 
مناسب، زیبا و ارزان قیمت برای زنان و دختران 
جوان است. در مورد حجاب، باید فعالیت های 
ایجابی انجام دهیم تا به نتیجه مناسب برسیم.« 
گرچه حرف ضرغامی پربیراه هم نیست و قیمت 
بالای پوشاک مناسب را نیز می توان دلیلی بر 
این مساله بر شمرد. البته اینکه پوشاک مناسب 
چه تعریفی دارد در جای خود محل بحث است 
که به نظر در نوع نگاه جامعه و مسئولان در این 
موضوع نیز تفاوت وجود دارد. البته ضرغامی 
پیش از این نیز در این خصوص به اظهارنظر 
پرداخته بود جایی که در واکنش به حکم اخیر 
علیه آزاده صمدی هنرمند سینما و تلویزیون 
در توئیتر نوشت: »اعلام عمومی مجازات کار در 
غسالخانه و یا ارائه  گواهی سلامت روانی برای 
متخلفان حجاب، به جای اینکه مشکل حجاب و 
عفاف را حل کند، باعث ایجاد چالش های مهم تر 
و بیشتری خواهد شد. فکر نمی کنم جناب آقای 

محسنی اژه ای، موافق صدور این احکام باشند.«

    تکذیب دستور رئیس جمهور
چندی پیش بود که پس از انتشار فیلمی 
در فضای مجازی با مضمون بازگشت؛ گشت 
ارشاد سخنگوی فرماندهی انتظامی از مستقر 
شدن گشت های خودرویی و پیاده پلیس برای 
مقابله با پوشش نامتعارف در سراسر کشور 
خبر داد و این موضوع را رسما تایید کرد. از 
همان زمان تاکنون صحبت هایی پیرامون 
این موضوع بود که اساسا بازگشت پلیس به 
خیابان ها برای مقابله با بی حجابی با دستور 
مستقیم کدام نهاد صورت گرفته است که 
سردار سعید منتظرالمهدی گفت: »برخورد با 
پوشش های نامتعارف از سوی پلیس دستور 
رئیس جمهور، وزیر کشور و قوه قضائیه است 
و پلیس مجبور به اجرای این طرح در کنار تمام 
وظایف دیگرش است. در واقع پلیس می تواند 
نظر خود برای نحوه اجرای این طرح را اعلام 
کند اما تصمیم گیرنده نهایی نیست.« این در 
حالی است که این مساله با تکذیب دولت روبه رو 
شده است. چنانکه روزگذشته معاون امور زنان 
و خانواده رئیس جمهور درحاشیه جلسه هیات 
دولت درباره دستور رئیس جمهور برای بازگشت 
گشت های مربوط به حجاب در سطح شهر 
بیان داشت: مسئول اجرایی نیستیم، دستور 
را نشنیده ام؛ از مسئولان وزارت کشور بپرسید. 
انسیه خزعلی درباره اینکه گفته شده این مساله 
دستور رئیس جمهور بوده تاکید کرد که چنین 
چیزی نشنیده ایم. وی تصریح کرد: جلسه هیات 
دولت تصویب شد که برای اولین بار یک درصد 
از بودجه دستگاه های اجرایی برای حمایت از 
زنان و خانواده اختصاص یابد که آیین نامه آن 

تصویب شد.
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گــــزارش

آیا فرد دیگری در دولت، شرایط مشابه 
لطیفی را دارد؟

داستان برکناری لطیفی تمام نشده است. معاون حقوقی 
رئیس جمهور اعلام کرد به زودی جلسه ای با هیات عمومی 
دیوان عدالت اداری برای پیگیری دستور رئیس قوه قضاییه 
مبنی بر بازنگری در ابطال حکم انتصاب میثم لطیفی برگزار 
می شود. محمد دهقان  گفت: در پی رأی اخیر هیات عمومی 
دیوان عدالت اداری ناظر بر ابطال انتصاب میثم لطیفی 
به ریاست سازمان اداری و استخدامی کشور به سبب 
مغایرت این امر با ماده ۴۷ قانون مدیریت خدمات کشوری، 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای 
رئیس قوه قضائیه، دستور اعمال »ماده ۹۱ قانون تشکیلات و 
آئین دادرسی دیوان عدالت اداری« ناظر بر رسیدگی مجدد 
را صادر کرد. وی در پاسخ به این سوال که آیا افراد دیگری 
هم در دولت هستند که شرایط مشابه لطیفی داشته باشند 
نیز توضیح داد: بله، ولی در زمان حاضر راجع به لطیفی رأی 

صادر شده است.

خبـــــر

ذره بین

»آرمان ملی« واکنش ها پیرامون طرح عفاف و حجاب را بررسی می کند

ازموضعمتفاوتوزیرتاتکذیبمعاونرئیسجمهور

آرمان ملی– مطهره شفیعی: »مایه تأسف است که از ما 
می پرسند چند وزیر و نماینده تان خانم هستند و ما می گوییم 
وزیر زن که نداریم، و فقط ۱۶ نماینده زن داریم.«  این جملات 
روز گذشته محمدباقر قالیباف در قامت رئیس مجلس است. او 
این جملات را نه در مجلس بلکه در جمع دختران تشکل های 
بسیج دانشجویی سراسر کشور بیان کرد. اما هدف او از طرح 
چنین موضوعی چه بود و چرا تا به امروز درباره حضور وزیر زن 
در کابینه صحبتی به میان نیاورده بود؟ چرایی عدم طرح این 
موضوع در مجلس را می توان به اظهارات زهرا شجاعی، معاون 
دولت اصلاحات یافت که مجلس را یکی از مقصران عدم معرفی 
وزیر زن از سوی روسای جمهور می داند. او درباره موانع رفع 
انتصاب وزیر زن گفت: یکی از موانع مجلس است. در این مورد 
ریسک پذیری زنان کم است و آقایان هم احتیاط می کنند که 
اگر گزینه زن برای وزارت معرفی کنند ممکن است در مجلس 
رای نیاورد.«  برخی نیز چنین عنوان می کنند با توجه به فضای 
اجتماعی کشور در این مقطع نیاز است تا جایگاه زنان بیش از 

گذشته به رسمیت شناخته شود.

   چرا وزیر زن انتخاب نمی شد؟
پس از پیروزی انقلاب اسلامی تنها یک زن در کابینه 
احمدی نژاد به نام مرضیه وحید دستجردی حضور داشت. وحید 
دستجردی )زاده ۱۳۳۸ در تهران( پزشک و در مهر ۹۲ مشاور 
رئیس قوه قضائیه شد. او پیش از این وزیر بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی ایران، نماینده دوره های ۴ و ۵ مجلس و مدیر 
روابط دانشگاهی و امور بین الملل دانشگاه علوم پزشکی تهران 

بوده  است. دستجردی هم اکنون عضو هیات علمی گروه زنان و 
زایمان دانشگاه تهران با سمَت دانشیار است. انتظار زیادی بود تا 
روحانی و خاتمی هم در کابینه خود از زنان به عنوان وزیر استفاده 
کنند که این اتفاق رخ نداد و دلیل آن را در اظهارات ۲۶ بهمن 
۹۸ روحانی می توان یافت: »اگر در دولت یک جمع ۲۰ - ۳۰ نفر 
هستیم اگر خانم ها باشند غیر از معاونان رئیس جمهوری که 
دست رئیس جمهور باز است و می تواند معاون خانم بگذارد. در 
آن طرف هم دست را باز بگذارید. وزیر هم دست رئیس جمهور 
را باز بگذارید.« یا محمدباقر نوبخت یکی از دیگر از مدیران 
دولت روحانی گفته بود: »من قصد دعوا ندارم اما می دانم 
رئیس جمهوری برای انتخاب وزیر زن چه کشید. اگر روزی پیش 
بیاید می گویم چه موانعی برای انتخاب وزیر زن وجود داشت.«. 
عدم حضور وزیر زن در دولت خاتمی را هم زهرا شجاعی ریاست 
مرکز امور مشارکت زنان در دولت اصلاحات اینگونه بیان کرد: 
»آقای خاتمی تصمیم داشتند که وزیر زن منتصب کنند، ولی 
زمزمه اش که مطرح شد به ایشان پیام داده شد که اگر این کار 
انجام شود ما اعلام می کنیم حکومت اسلامی نیست و مردم 
مالیات نخواهند داد.«  رئیسی در انتخابات ریاست جمهوری 
۹۶ که کاندیدا شده بود، در پاسخ به این سوال که شما وزیر 
زن خواهید داشت؟ گفته بود: »بله. خانم هایی که می توانند در 
کارهایی نقش داشته باشند، می توانند بیایند. بحث کارآمدی 
است. یعنی اگر خانم کارآمدی باشد، می شود، اما ممکن است 
شما وزیر زن هم بگذارید.« اما در دولت سیزدهم خبری از 
وزیر زن نیست. حتی انسیه خزعلی، معاون امور زنان و خانواده 
رئیس جمهوری گفته بود: »رئیس جمهوری وعده وزیر زن 

ندادند.« قالیباف به این نکته هم اشاره داشت که »پیشرفت زنان 
از افتخارات انقلاب اسلامی است. ببینید قبل و بعد از انقلاب 
سهم تحصیلات زنان چقدر تفاوت کرده است. پس از انقلاب 
زنان توانمند شده اند، اما مشکل ما آنجاست که از این ظرفیت 
و توانایی بهره نمی بریم. مایۀ تأسف است که از ما می پرسند 
چند وزیر و نماینده تان خانم هستند و ما می گوییم وزیر زن که 
نداریم. « قالیباف به موضوع حجاب و عفاف هم این چنین اشاره 
کرد: »لایحه عفاف و حجاب یک لایحه قضائی است و قوۀ قضائیه 
تنظیم کرده است و به دولت رفته. دولت اصلاح کرده و با دوفوریت 
به مجلس آمده است. ما طبق تجربه جمعی مان، می دانیم که 
حجاب پیش از آنکه یک موضوع کیفری و جزائی باشد، فرهنگی 
و اجتماعی و سیاسی و هویتی و شرعی است. این بخش های اخیر 
هم اساس کار است. اگر قانون ما صرفا جرم انگارانه باشد، یعنی 
ناشیانه کار کرده ایم.« رئیس مجلس تصریح کرد: »اگر دوفوریت 
رأی می آورد، ۷۲ ساعت بعد از تصویب دوفوریت باید به صحن 
می آمد و نماینده ها هم ظرف ۸ ساعت پیشنهادهای خودشان 
را می دادند و این کار عجولانه و ناپخته پیش می رفت. از سمتی 
معتقدیم اگر زمان بر شود و هنجارشکنی ها ادامه پیدا کند، 
بازگشت به وضع مطلوب سخت تر می شود. پس زمان برایمان 
مهم بود و یک فوریت آن را تصویب کردیم. وظایف دستگاه ها را 
در آن پیش بینی کردیم و برای تخطی از این قانون جرم انگاری 
کردیم. ما نمی خواستیم دوباره یک قانونی بنویسیم که باز 
دستگاه ها به آن عمل نکنند. حتی اقتصاد این حوزه و عرصه مد 
و لباس را هم در این طرح دیدیم. امیدواریم در محرم و صفر از 

کمیسیون به صحن بیاید و بررسی و تصویبش به اتمام برسد.«

قالیباف: مایه تأسف است که وزیر زن نداریم

این همه دولت و یک وزیر زن!
      زهرا شجاعی: مجلس مقصر است

سرنوشت لایحه جامع انتخابات؟
 در نوبت بررسی در دولت است

معاون پارلمانی رئیس جمهور خاطرنشان 
کرد: لایحه جامع انتخابات که توسط وزارت 
کشور تهیه شده و در نوبت بررسی در دولت 
است. محمد حسینی در حاشیه جلسه هیات 
دولت در جمع خبرنگاران در مورد لایحه 
جامع انتخابات کشور گفت: لایحه جامع 
انتخابات را وزارت کشور تهیه کرده و در 
کمیسیون سیاسی و دفاعی دولت در نوبت 
بررسی است، مربوط به انتخابات خاصی 
نیست بر مبنای سیاست های کلی ابلاغی 
مقام معظم رهبری است. یعنی در آن 
چارچوب وزارت کشور این کار را انجام داده 
است. ان شاءا... زودتر در نوبت قرار گیرد. وی 
درباره این که چرا لایحه استرداد شده است؟ 
افزود: این لایحه ای است که این دولت تهیه 
کرده در واقع از قبل بوده بعد آن را کامل 
کردند و براساس سیاست های کلی تهیه 
شده است. معاون پارلمانی رئیس جمهور در 
پاسخ به سوال »ایسنا« مبنی بر اینکه اصلاح 
قانون انتخابات مجلس به انتخابات پیش رو 
می رسد؟ گفت: بستگی دارد به این که این 
هفته نمایندگان چه تصمیمی بگیرند، باید 
زودتر نهایی شود اگر نه کار مشکل می شود. 
حسینی درباره این که قرار بود ۱۶ مرداد 
براساس قانون جدید ثبت نام ها شروع شود؟ 
اظهارداشت: بله این هفته باید انجام شود، 
کمیسیون تمام کرده و مجدد به صحن 
فرستاده و این هفته قرار است شنبه، یکشنبه 
باشد،  داشته  جلسه  مجلس  دوشنبه  و 
امیدواریم کار نهایی شود. وی همچنین در 
پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه واکنش 
شما نسبت به نکاتی که نمایندگان درمورد 
وزیر ورزش مطرح می کنند، چیست؟ بیان 
داشت: نمایندگان در اظهارنظر آزادند مطرح 
می کنند، چیز خاصی نیست که جدی باشد.

   جزئیات لایحه جامع انتخابات چیست؟
مدیرکل انتخابات وزارت کشور در تشریح 
بخشی از جزئیات لایحه جامع انتخابات 
اظهارکرد: این لایحه در راستای تحقق 
وعده ها و برنامه های وزیرکشور و با هدف 
تجمیع قوانین انتخابات، ایجاد وحدت 
رویه، سهولت و شفافیت و تشکیل کارگروه 
تخصصی با حضور مدیران و کارشناسان 
وزارت کشور با محوریت معاونت برگزار شد. 
محسن اسلامی ادامه داد: با برگزاری جلسات 
مستمر، لایحه جامع انتخابات مبتنی بر 
سیاست های کلی انتخابات، ابلاغی مقام 
معظم رهبری، تدوین و در پنجم آذرماه 
رئیس جمهور  اول  معاون  برای  امسال 
فرستاده شد. مدیرکل انتخابات وزارت 
کشور فهرست لایحه جامع انتخابات را 
دارای یک مقدمه و ۱۰ فصل شامل کلیات، 
کیفیت انتخابات، شرایط انتخاب کنندگان 
و انتخاب شوندگان، هیات های اجرایی، 
اعلام داوطلبان و رسیدگی به صلاحیت آنها، 
تبلیغات، شفافیت منابع مالی داوطلبان، 
شکایات و نحوه رسیدگی به آن، صدور 
اعتبارنامه و آغاز دور جدید و جرائم تخلفات و 
مجازات ها برشمرد و گفت: برای نخستین بار 
سامانه شفافیت مالی در انتخابات سال 
آینده رونمایی می شود و تمامی هزینه های 
نامزدهای انتخاباتی و حمایت های احزاب 
در این سامانه ثبت می شود. اسلامی تشکیل 
کارگروه ساماندهی تبلیغات انتخابات و 
برگزاری انتخابات به صورت الکترونیکی 
از دیگر بندهای مهم این لایحه برشمرد و 
افزود که تلاش بر این است تا در انتخابات 
سال ۱۴۰۲ فرایندهای تبلیغات نامزدها 
و برگزاری انتخابات به شکل الکترونیکی 
رعایت شود. مدیر کل انتخابات وزارت 
کشور محور و اساس کار در لایحه انتخابات 
سیاست های ابلاغی ۱۸ بندی مقام معظم 
رهبری مصوب مجمع تشخیص مصلحت 
نظام عنوان کرد و گفت: در این لایحه پیش 
ثبت نام نامزدها از جمله مسائل نوآورانه در 
لایحه است که به سهم خود زمانی را برای 
ثبت نام داوطلبان و موضوع احراز شورای 
نگهبان فراهم می سازد. اسلامی در بخش 
دیگری به فشردگی زمان که در قانون های 
قبلی انتخابات وجود داشته اشاره کرد و 
افزود: در این لایحه هم به آن توجه شد که 
فرآیند ثبت نام و احراز صلاحیت ها در یک 
بازه زمانی مناسب تر صورت گیرد که این امر 
در لایحه تقدیمی به هیات دولت پیش بینی 
شده است. وی اضافه کرد: در این لایحه برای 
تمام انتخابات، هیات های اجرایی مرکزی 
پیش بینی شده که در قوانین قبلی تنها برای 
انتخابات ریاست جمهوری این سازوکار مهم 
در نظر گرفته شده بود. همچنین در حوزه 
نظارت شورای نگهبان بر تایید صلاحیت 
داوطلبان، تامین سلامت انتخابات، فرآیندی 
تعاملی و همکاری با شورای نگهبان در نظر 
گرفته شده است. مدیرکل انتخابات وزارت 
کشور یادآور شد که لایحه جامع انتخابات 
با آسیب شناسی قوانین انتخابات گذشته 
و با بهره گیری از نظرات کارشناسان و 
صاحبنظران عرصه انتخابات با ۲۰۰ نفر 
ساعت کار کارشناسی تهیه و تدوین شده 
است و در ادامه ابراز امیدواری کرد که این 
لایحه به سرعت در دستور کار هیات دولت 
برای فرستادن به مجلس شورای اسلامی 

قرار گیرد.

    عزت ا... ضرغامی:  
 یکی از مشکلات مربوط به حجاب نبود پوشاک مناسب، 

زیبا و ارزان است 

 انسیه خزعلی:  
رئیس جمهور دستوری بابت بازگشت گشت های 
خودرویی نداده است

 رفع فیلتر
  گوگل   پلی 

رد شد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در جلسه کارگروه 
تعیین مصادیق محتوای مجرمانه، درخواست بازگشایی 
گوگل پلی توسط وزارت ارتباطات و سازمان نظام صنفی رایانه ای 
مطرح شد که مورد موافقت قرار نگرفت. عیسی زارع پور عنوان 
کرد: با محدودیت های پیش آمده ظرفیت های پیام رسان 
داخلی افزایش پیدا کرد، به گونه ای که سکوهای داخلی ماهانه 
۴۰ میلیون کاربر و روزانه ۲۰ میلیون نفر از آنها استفاده می کنند. 
در نمایشگاه اجلاس کشورهای عضو سازمان اکو برخی ۶۰ 
شرکت حضور داشتند که برای آنها جالب توجه بود و پس از دو 
محدودیتی که سال گذشته براساس دستور نهادهای ذیصلاح 
ایجاد شده ظرفیت های پیام رسان داخلی افزایش پیدا کرد، 
به گونه ای که سکوهای داخلی ماهانه ۴۰ میلیون کاربر و روزانه 

۲۰ میلیون نفر از آنها استفاده می کنند.

یک سال 
حبس برای 
علیرضابیگی

ظاهرا ادعای اهدای اتومبیل شاسی بلند برای نماینده تبریز 
خوش یمن نبود. احمد علیرضابیگی، نماینده مدعی خبر 
واگذاری خودروهای شاسی بلند به مجلسی ها، از برگزاری 
دومین جلسه دادگاه خود در روز یکشنبه هفته جاری به اتهام 
نشر اکاذیب خبر داد. هنوز یک روز از تشکیل این جلسه 
دادگاه و درخواستش برای رسیدگی پرونده اش در محکمه 
سیاسی نگذشته بود که رأی یکسال حبس او در دادگاه بدوی 
صادر شد و روز سه شنبه  این رأی در سامانه الکترونیکی 
قضائی بارگذاری شد. علیرضا بیگی که پیش از این خبرداده 
بود اولین جلسه دادگاهش به دلیل نقص در پرونده و عدم 
ثبت شکایت توسط شاکی از سوی رئیس دادگاه به بازپرسی 
برگشته است، گفت که رأی دادگاه بدوی او مبنی بر صدور 

یکسال حبس صادر شده است.


